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HVAC piping
Pipes are used in HVAC systems to deliver hot water, cool water,
refrigerant, condensate, steam, and gas to and from the HVAC
components.

الساخنماءاللتوصيلالهواءوتكييفوالتهويةالتدفئةأنظمةفيالأنابيبتستخدم
.كييفالتمكوناتوإلىمنوالغازوالبخاروالمكثفاتالتثليجوموائعالباردوالماء
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PIPING MATERIALS AND SPECIFICATIONS
Piping is made of many possible materials, and the proper choice depends on the service
for which the piping is intended. The service includes:
1. Properties of the fluid being carried
2. Temperature
3. Pressure
4. Exposure to oxidation or corrosion
In addition, cost and availability also affect choice of materials. Finally, codes and
regulations usually limit the choice of materials for a given use. The piping material most
commonly used in hydronic systems is either low carbon ("black") steel pipe or copper
tube. For severe problems of oxidation or corrosion, other materials may be necessary.
Physical specifications of steel pipe and copper tubing are standardized by the American
Society of Testing Materials (ASTM). The term black steel pipe is used in the trade, but this
actually refers to ASTMA-120 or ASTMA-53 low carbon steel.
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ومواصفاتهاالأنابيبتصنيعفيالمستخدمةالمواد

.أجلهامننابيبالأتصميمتمالتيالعملطبيعةعلىالصحيحالاختيارويعتمد،الموادمنالعديدمنالأنابيبتصنع

:العملطبيعةتشمل

خصائص. حملهيتمالذيالسائل1

درجة. الحرارة2

الضغط3.

التآكلأوللأكسدةالتعرض4.

مناللوائحوالمواصفاتتحدماعادة،أخيرا.المواداختيارعلىأيضاوالتوافرالتكلفةتؤثر،ذلكإلىبالإضافة

خفضةمنفولاذيةأنابيبإماهيالمائيةالأنظمةفياستخداماالأكثرالأنابيبمادة.معينلاستخدامالمواداختيار

إلىحاجةناكهتكونقد،التآكلأوالأكسدةفيالشديدةللمشاكلبالنسبة.النحاسيةالانابيبأو"(سوداء)"الكربون

لموادلأمريكيةاالجمعيةقبلمنالنحاسيةوالأنابيبالصلبلأنابيبالفيزيائيةالمواصفاتتوحيديتم.أخرىمواد

-ASTMAإلىالواقعفييشيرهذاولكن،التجارةفيالأسودالصلبأنابيبمصطلحيستخدم.ASTMالاختبار
.الكربونمنخفضالفولاذASTMA-53أو120
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The wall thickness is referred to by a Schedule number, such as 20, 30, 40, or 80. These
numbers supersede a previous wall thickness description called standard, extra strong,
and double extra strong.
The choice of the correct Schedule number of piping depends on the pressure and
temperature service. In hydronic systems at pressures commonly encountered, Schedule
40 pipe is usually specified, except in very large diameters, where Schedule 30 or 20 is
sometimes used.
The engineer should recognize that corrosion and erosion may reduce the pipe wall
thickness over a period of years. Therefore, selecting piping with a substantial wall
thickness may mean a longer life system.

السابقالجدارسمكوصفمحلالأرقامهذهتحل.80أو40أو30أو20مثلجدول،برقمالجدارسمكإلىيشار

.إضافيللغايةقوي،للغايةقوي،قياسيالمسمى

،المعتادةوطالضغعندالمائيةالأنظمةفي.الحرارةودرجةالضغطعلىللأنابيبالصحيحالجدولرقماختياريعتمد

بعضفي20أو30الجدوليستخدمحيث،جداالكبيرةالأقطارباستثناء،40الجدولأنبوبتحديديتمماعادة

ياراختفإن،لذلك.سنواتمدىعلىالأنبوبجدارسمكمنيقللقدالتآكلأنالمهندسيدركأنيجب.الأحيان

.عمراأطولنظامايعنيقدكبيرةجداربسماكةالأنابيب
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The wall thickness of copper tubing is specified by a lettering system, Type K, L, M, and
DWV. Type K has the thickest wall and is used with high pressures and refrigerants. Type L
has an intermediate thickness wall. It is usually adequate for hydronic system piping. Type
M is used for low pressure plumbing. The outside diameter (OD) is the same for any size
for all three types; the inside diameter (ID) changes. The pressure drop will therefore be
greatest for Type K.
Hard temper as opposed to soft temper tubing has greater rigidity and will not sag as
much as soft tubing when hung horizontally.
The decision to choose between steel piping or copper tubing for an installation is based
primarily on cost. Copper is more expensive than steel, but in smaller sizes the labor cost
for copper is often less.

يستخدمKالنوع.DWVوMوLوKالنوع،الحروفنظامبواسطةالنحاسيةالأنابيبجدارسمكتحديديتم

كافيةتكونماوعادة.متوسطسمكجدارلهLالنوع.سمكااكثرجدارهويكونالتثليجوموائعالعاليةالضغوطمع

لأينفسههوODالخارجيالقطر.المنخفضالضغطذاتللسباكةMالنوعيستخدم.الهيدرونيكيالنظاملأنابيب

.KللنوعبالنسبةأكبرسيكونالضغطانخفاضفإنوبالتاليIDالداخليالقطريتغير.الثلاثةالأنواعلجميعحجم
.أفقياتعليقهاعندالناعمةالأنابيببقدريترهلولنأكبرصلابةلديهالناعمةالمزاجأنابيبعكسعلىالصلبالمزاج

منأغلىالنحاس.كلفةالتعلىالأولالمقامفيللتركيبالنحاسيةالأنابيبأوالفولاذيةالأنابيببينالاختيارقراريعتمد

.أقلللنحاسالعمالةتكلفةتكونماغالبا،الأصغرالأحجامفيولكن،الفولاذ
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Copper tubing has two advantages that should be noted.
* First, the frictional resistance is less than for steel, resulting in the possibility of smaller
pumps and less power consumption.
* Second, it is not subject to oxidation and scaling to the same extent as steel.
On the other hand, steel is a stronger material and therefore does not damage as easily.
Sometimes the larger piping is made of steel and smaller branches to units are copper.
When this is done, a plastic bushing should be used to separate the copper and steel,
because otherwise corrosion may occur at the joint due to electrolytic action.

:النحاسانابيبمميزاتمن

.للطاقةأقلواستهلاكأصغرمضخاتوجودإمكانيةإلىيؤديمما،الفولاذمنأقلالاحتكاكمقاومة،أولا•

.الفولاذمثلالقدربنفسوالقياسللأكسدةيخضعلا،ثانيا•

مصنوعةكبرالأالأنابيبتكونالأحيانبعضفي.بسهولةيتلفلاوبالتاليأقوىمادةهوالصلب،أخرىناحيةمن

النحاسفصللبلاستيكيةوصلةاستخداميجب،بذلكالقيامعند.النحاسهيللوحداتالأصغروالفروعالفولاذمن

.الإلكتروليتيالتفاعلبسببالمفصلفيتآكليحدثقدذلكبخلافلأنه،الصلبعن
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In open piping systems, such as piping to a cooling tower, oxidation may occur if black
steel is used. Galvanized steel pipe is sometimes used in these applications. In very severe
corrosion applications, galvanized piping is not adequate, and much more costly wrought
iron or cast iron pipe is used.

.الأسودالفولاذداماستختمإذاالأكسدةتحدثقد،التبريدبرجإلىالناقلةالأنابيبمثل،المفتوحةالأنابيبأنظمةفي

المجلفنةالأنابيبيتفلاجداالشديدةالتآكلتطبيقاتفي.التطبيقاتهذهفيالمجلفنالصلبأنابيبأحيانايستخدم

.تكلفةالأكثرالزهرالحديدأوالمطاوعالحديدأنابيباستخدامويتمبالغرض،
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FITTINGS AND JOINING METHODS FOR STEEL PIPE
In hydronic systems, joining of steel pipe is usually done with either screwed, welded, or
flanged fittings. Specifications for fittings are established by the American National
Standards Institute (ANSI) for both steel pipe and copper tube.
Screwed fittings for steel piping are generally made of cast or malleable iron. For typical
hydronic systems, fittings with a 8.6 bar pressure rating are usually adequate.

الصلبلأنابيبالربطوطرقوصيلات,الت

يتم.حوافذاتأوملحومةأومسننةتوصيلاتباستخدامإماالفولاذيةالأنابيبربطيتمماعادة،المائيةالأنظمةفي

والأنابيبالفولاذيةالأنابيبمنلكلANSIللمعاييرالأمريكيالوطنيالمعهدقبلمنالتوصيلاتمواصفاتوضع

بالنسبة.يللطالقابلأوالزهرالحديدمنمصنوعةالفولاذيةللأنابيبالمسننةالتوصيلاتتكونماعادة.النحاسية

.بار8.6ضغطتصنيفذاتالتوصيلاتاستخداميتمماعادة،النموذجيةالمائيةللأنظمة
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Elbows, used for changing direction, are available in 30°, 45°, and 90° turns. Long radius 
elbows have a more gradual turn than standard ones, and thus have a lower pressure 
drop. Sometimes, however, tight spaces require standard elbows. 

Tees are used for branching, and couplings are 
used to join straight lengths of threaded pipe. 
When joining to equipment, however, unions 
should be used so that the connection may be 
disconnected for service. 
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Elbows,نصفذيللمرفقيكون.درجة90ودرجة45ودرجة30فيوتتوفر،الاتجاهلتغييرتستخدم

بعضفي،ذلكومع.الضغطفيهبوطااقلتكونوبالتالي،القياسيالمرفقمنأكثرتدريجيدورانالقطرالطويل

.القياسيالمرفقاستخدامالضيقةالمساحاتتتطلب،الأحيان

Teesالوصلاتوتستخدم،للتفرعتستخدمCouplings
لمعداتاإلىالربطعند،ذلكومع.المستقيمةالانابيبلربط

هولةبسالانابيبفصليمكنبحيثUnionsاستخداميجب،

.الحاجةعند
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With welded fittings, mating welding flanges on the pipe and equipment serve
the same purpose as unions. Bushings are used when connecting from a pipe of
one size to a piece of equipment that has a different size opening.

In hydronic installations, screwed steel pipe joints are commonly used up to
about 2-3 in., and welded joints are used for larger sizes. This generally results in
the lowest cost of labor plus materials. Furthermore, it is more difficult to make
pressure-tight threaded joints in very large sizes.
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فيUnionsوظيفةوتؤديوالمعداتالأنابيبلربطالملحومةالحوافتستخدم،الملحومةالتوصيلاتمع

التيالمعداتمنقطعةإلىواحدبحجمأنبوبمنالتوصيلعندBushingsتستخدم.المسننةالتوصيلات

.الحجممختلفةفتحةلها

،انج3-2حواليحتىشائعبشكلالمسننةالفولاذيةالأنابيبوصلاتتستخدم،المائيةالانظمةفي

.الموادىإلبالإضافةللعمالةتكلفةأقلعموماذلكعنينتج.أكبرلأحجامالملحومةالمفاصلوتستخدم
.بيرةكضغوطاتحملوتستطيعجداكبيرةبأحجاممسننةمفاصلصنعالصعبمن،ذلكعلىعلاوة
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FITTINGS AND JOINING METHODS FOR COPPER TUBING
Copper tubing joints in hydronic systems are made either by soldering or by 
flaring. Soldering is a process where a metal alloy called solder is melted 
(between 200 and 540 C) and when it solidifies, it forms a pressure-tight joint 
between the two parts to be joined.

Solder fittings are made to slip over the tubing with
enough clearance for the solder to flow in the annular
space between the fitting and the tube. Surfaces must
be clean of all oxidation. A chemical coating called flux
is then used to prevent further oxidation. When the
joints must withstand high temperatures and pressures
or severe vibrations, a soldering process called brazing
is used. Basically it is no different from lower
temperature soldering. except that a different
soldering material is used which melts at a higher
temperature (above 540 C) and makes a stronger joint.
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FITTINGS AND JOINING METHODS FOR COPPER TUBING
اللحام هو .  Flareعن طريق أو تصنع مفاصل الأنابيب النحاسية في الأنظمة المائية إما عن طريق اللحام 

وعندما تتصلب ، فإنها تشكل مفصلا ( درجة مئوية540و 200بين )عملية يتم فيها إذابة سبيكة معدنية 
.محكم الضغط بين الجزأين المراد ضمهم

خلوصودوجمعالأنابيبفوقللتركيباللحامتوصيلاتتصنيعيتم

أنيجب.وبوالأنبالتوصيلةبينالحلقيةالمساحةفياللحاملتدفقكاف

ميائيكيطلاءاستخداميتمثم.الأكسدةجميعمننظيفةالأسطحتكون

fluxالمفاصلتتحملأنيتطلبعندما.الأكسدةمنالمزيدلمنع

يةعملاستخداميتم،شديدةااهتزازاتأوعاليةوضغوطحرارةدرجات

درجةلحامعناللحاممنالنوعيختلفهذالا.brazingتسمىلحام

درجةندعتذوبمختلفةلحاممادةاستخدامباستثناءالمنخفضةالحرارة

.أقوىمفصلاوتصنع(مئويةدرجة540منأعلى)أعلىحرارة
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Flared joints are made by flaring out the end of the copper tubing and using a
flare fitting union that will make a pressure-tight seal when tightened against the
flare. Flared fittings are expensive but are removable, and therefore should be
used when access to equipment is required for service or maintenance.

الذيبالتوسيعالخاصunionالواستخدامالنحاسيةالأنابيبنهايةتوسيعطريقعنflareالتوسعمفاصلتصنيعيتم

flareالمتسعةالتوصيلات.ربطهعندالضغطمحكمبشكلالوصلةيربطأنشأنهمن fittingsباهظةعادةتكون

لغرضتحوالفللربطالاجهزةالىالوصوليتطلبعندمااستخدامهايجبوبالتالي،للتغييرقابلةولكنهاالثمن

..الصيانة
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Strainers are used to remove solid particles from the circulating system. The
water passes through a perforated plate or wire mesh in which the particles are
trapped. The strainer is cleaned at regular intervals. In small pipe sizes, the Y-
type is generally used, and in large sizes, a basket type is used. Strainers are
usually installed at the suction side of pumps and before large automatic control
valves.

حبسفيهاتميسلكيةشبكةأومثقبةلوحةعبرالماءيمر.النظامدورةمنالصلبةالجسيماتلإزالةالمصافيتستخدم

،عامبشكلYوعالناستخداميتم،الصغيرةالأنابيبأحجامفي.منتظمةفتراتعلىالمصفاةتنظيفيتم.الجزيئات

وقبلخاتالمضمنالسحبجانبفيالمصافيتثبيتيتمماعادة.السلةنوعاستخداميتم،الكبيرةالأحجاموفي

.الكبيرةالآليالتحكمصمامات
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VALVES
There are many types and uses of valves. We will discuss mainly general service
valves, types that are used widely in piping systems. Valves for controlling flow
may be grouped into three classes according to their function.
Stopping Flow
Valves in this group are used only to shut off flow. This procedure is useful in
isolating equipment for service or in isolating sections of a system so that it may
be serviced, yet allowing the rest of the system to operate. Gate valves are used
for this purpose. Note that a gate valve has a straight through flow passage,
resulting in a low pressure loss.
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VALVES
وهي،العامةالخدمةصماماترئيسيبشكلسنناقش.للصماماتوالاستخداماتالأنواعمنالعديدهناك

وفقافئاتلاثثالىالتحكمصماماتتقسيميمكن.الأنابيبأنظمةفيواسعنطاقعلىتستخدمالتيالأنواع
.لوظيفتها

Stopping Flow
أودمةللخالمعداتعزلفيمفيدالإجراءهذا.الجريانلإيقاففقطالمجموعةهذهفيالصماماتتستخدم

لهذاالبوابةتصماماتستخدم.بالعملالنظاملبقيةالسماحمع،صيانتهايمكنبحيثالنظامأقسامعزلفي
.الصماملالخالضغطانخفاضمنللتقليلمستقيمتدفقممرعلىيحتويالبوابةصمامأنلاحظ.الغرض
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Regulating Flow Rate
Valves in this group are used to adjust flow rate manually. This is desirable in
setting proper flow rates through equipment and different circuits in a
system. Globe valves, angle valves, plug valves, needle valves, ball valves, and
butterfly valves can be used to regulate flow. Most flow regulation valves can be
used to stop flow. This should only be done in an emergency, as the system must
then be balanced again.
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Regulating Flow Rate
عدلاتمتحديدفيفيهمرغوبأمرهذا.يدوياالجريانمعدللضبطالمجموعةهذهفيالصماماتتستخدم

ميةالعالالصماماتاستخداميمكن.النظامفيالمختلفةوالدوائرالمعداتخلالمنالمناسبةالجريان

ملتنظيالفراشةوصماماتالكرويةوالصماماتالإبرةوصماماتالقابسوصماماتالزاويةوصمامات

.التدفق

لكذبعديجبحيث،فقطالطوارئحالاتفيالجريانلوقفالتنظيمصماماتمعظماستخداميمكن
.أخرىمرةالنظامموازنة
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VIBRATION
Consideration must be given to possible vibrations occurring in the piping system.
Pumps and compressors usually are the source of vibrations. Reciprocating
machinery generally creates more vibrations than rotating machinery. Vibrations
may be transmitted to the building structure or to piping. Both of these problems
must be examined.
In some cases, the intensity of vibration produced by machinery may not be great
enough to result in significant transmission to the piping or structure. and no
further consideration is necessary. When vibration transmitted to the structure
requires treatment, it may be reduced by use of heavy concrete foundations and
by suitable machinery locations.
There are cases, however, where prevention of any transmission of vibration to
the building structure is critical. An example is where machinery is located on a
lightweight floor above office spaces. In this case, the equipment is mounted on
vibration isolators. Isolating supports may be made of cork, rubber, or steel
springs.
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VIBRATION
ضواغطوالالمضخاتتكونماعادة.الأنابيبنظامفيتحدثالتيالمحتملةالاهتزازاتفيالنظريجب

زازاتالاهتتنتقلقد.الدوارةالآلاتمنأكثراهتزازاتعموماالتردديةالآلاتتخلق.للاهتزازاتمصدر

شدةتكونلاقد،الحالاتبعضفي.المشكلتينهاتيندراسةمنبدولا.الأنابيبإلىأوالمبنىهيكلإلى

معالجةيتطلبندماع.الانشائيالهيكلأوالأنابيبإلىلانتقالهايكفيبماكبيرةالآلاتتنتجهاالتيالاهتزاز

آلاتومواقعثقيلةخرسانيةأساساتباستخدامتقليلهيمكنالانشائي،الهيكلإلىينتقلالذيالاهتزاز

.هميةالأبالغأمراالمبنىهيكلإلىللاهتزازانتقالأيمنعفيهايكونحالاتهناك،ذلكومع.مناسبة

الحالةهذهيف.المكتبيةالمساحاتفوقالوزنخفيفطابقفيالآلاتفيهتوجدالذيالمكانذلكعلىمثال

وأالمطاطأوالفلينمنمصنوعةالعزلدعاماتتكونقد.الاهتزازعوازلعلىالجهازتركيبيتم،
.الفولاذيةالنوابض
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PIPE INSULATION
Thermal insulation should be used on all cold or hot hydronic system piping. On
both hot and chilled water systems, thermal insulation serves two purposes:
1. To reduce energy waste and possible increased size of heating or refrigerating
equipment.
2. To reduce incorrect distribution of heat.
Uninsulated piping may result in the water being at an unsatisfactory
temperature when it reaches the conditioned spaces.
There are a great many materials from which pipe insulation may be made. A
good insulation should have the following characteristics:
1. Low thermal conductivity
2. Noncombustible
3. Not subject to deterioration or rot
4. Adequate strength
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PIPE INSULATION
المياهةأنظممنكلفي.الساخنأوالباردالمائيالنظامأنابيبجميععلىالحراريالعزلاستخداميجب

:غرضينالحراريالعزليخدم،والمبردةالساخنة

الحد. .التبريدأوالتدفئةمعداتحجموزيادةالطاقةهدرمن1

الحد. .للحرارةالصحيحغيرالتوزيعمن2

إلىتصلعندمامرضيةغيرحرارةدرجةفيالمياهتكونأنإلىالمعزولةغيرالأنابيبتؤديقد

الجيدزلللعيكونأنيجب.الأنابيبعزلخلالهامنيمكنالتيالموادمنالعديدهناك.المكيفةالمساحات

:التاليةالخصائص

الموصلية. المنخفضةالحرارية1

غير. للاحتراققابل2

لا. التعفنأوللتدهوريخضع3

يمتلك. الكافيةالقوة4
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Pipe insulation may be made from natural materials such as wool, felt, rock, or
glass fibers; cork; and rubber. In recent years, synthetic materials such as
polyurethane have been developed, which have an extremely low thermal
conductivity and other excellent properties. Pipe insulation may be furnished in
blanket form or pre molded to the size of the pipe to be covered. The latter is
preferable because it requires less labor and will have a neater appearance.
The question of what thickness of insulation to use is an important one. The
greater the thickness, the less the energy losses, and thus operating costs are
reduced. However, the insulation costs increase with thickness. Therefore, the
correct insulation thickness is generally that which provides the minimum owning
and operating cost.

في . طاطوالمو الفلين قد يكون عزل الأنابيب مصنوعا من مواد طبيعية مثل الصوف أو اللباد أو الصخور أو الألياف الزجاجية 

صائص ممتازة السنوات الأخيرة ، تم تطوير مواد اصطناعية مثل البولي يوريثين ، والتي لها موصلية حرارية منخفضة للغاية وخ

الأفضل لأنه هذا الأخير هو. شكل بطانية أو مصبوب مسبقا بحجم الأنبوب المراد تغطيتهعلى الأنابيب تجهيز عازل قد يتم . أخرى

قدان كلما زاد السمك ، قل ف. هي مسألة مهمةالعازل اللازم استخدامها مسألة ما سمك . يتطلب عمالة أقل وسيكون له مظهر أكثر أناقة

مك العزل الصحيح لذلك ، فإن س. سمك العازلومع ذلك ، فإن تكاليف العزل تزيد مع . تكاليف التشغيلتنخفضت الطاقة ، وبالتالي 

.  الكلفة الابتدائية والتشغيليةالذي يوفر الحد الأدنى من ذلك هو 
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THE PIPING INSTALLATION
Some good general practices for installing the piping system will be listed here.
1. Piping should generally be parallel to building walls.
2. Direction changes should be minimized to reduce the number of fittings.
3. The installation should provide simple access to and maintenance of
equipment. For example, do not run piping in front of a control panel.
4. Piping should avoid penetration of beams or other structural members. Where
this is unavoidable, the structural engineer must be consulted.
5. The piping must not interfere with installations of other trades. This must be
checked with the plans of ducts, lighting, and so on.
6. The piping location must not affect the building function. An obvious example
is running piping across a door opening.
7. Install horizontal piping with a slight pitch and take all branch connections from
the top so that any entrapped air will flow to high points.
8. Provide air vent devices at all high points .
9. Provide a short pipe connection and gate valve at all low points in order to
drain the system.
This list does not include special features peculiar to each project, nor safety and 
code requirements.
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THE PIPING INSTALLATION
:الأنابيبنظاملتثبيتالجيدةالعامةالممارساتبعضسردسيتم

يجب. .الجدرانلبناءموازيةعامبشكلالأنابيبتكونأن1

يجب. .التوصيلاتعددلتقليلالاتجاهتغييراتتقليل2

يجب. أمامالأنابيبلبتشغيتقملاالمثال،سبيلعلى.وصيانتهاالمعداتإلىالوصولسهولةالتثبيتيوفرأن3

.التحكملوحات

يجب. يجب،منهمفرلاأمراهذايكونعندما.الأخرىالهيكليةالأعضاءأوالروافداختراقالأنابيبتتجنبأن4

.الإنشائيالمهندساستشارة

يجب. .لكذإلىوماوالإضاءةالهواءمجاريمخططاتمنالتحققيجب.الأخرىالمنشآتمعالأنابيبتتداخلألا5

يجب. .البابةفتحعبرالأنابيبمرورهوذلكعلىواضحمثال.المبنىوظيفةعلىالأنابيبموقعيؤثرألا6

قم. هواءأيتدفقيبحيثالأعلىمنالفروعوصلاتجميعوخذطفيفةانحداردرجةمعالأفقيةالأنابيببتثبيت7

.عاليةنقاطإلىمحاصر

يجب. .المرتفعةالنقاطجميعفيالهواءتنفيسأجهزةتوفير8

يجب. .النظامتفريغأجلمنالمنخفضةالنقاطجميعفيبوابةوصمامقصيرةأنبوبوصلةتوفير9

.codesالعامةوالمواصفاتالسلامةمتطلباتولا،مشروعبكلالمتعلقةالخاصةالميزاتالقائمةهذهتتضمنلا
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Thank you very much

Reference: Air conditioning Principles and systems An Energy Approach
Edward G. Pita 


